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a r m a n m e l i . i r دو سکانس متفاوت از دیدار با رافائل گروسی 
 توافق دوباره با آژانس 

در سکوت مجلس انقلابی 

رئیس دادگاه انقلاب درگذشت

گفت وگو
احمد دستمالچیان در گفت و گو با »آرمان ملی«:   

 الکاظمي، میانجي ايران 
و عربستان شده است  

    ایران هیچ دخالتی در انتخابات عراق ندارد 
    فشار آمریکا، منجر به صدور بیانیه کشورهای عربی 

علیه ایران شد

 آرمان ملی- امید کاجیان:  دو پرده دو سکانس 
از دیدار با یک نفر. دیدار علی اکبر صالحی-رئیس وقت 
سازمان انرژی اتمی-  با رافائل گروسی مدیرکل آژانس 
بین المللی در دولت روحانی و دیدار محمد اسلامی 
رئیس کنونی سازمان انرژی اتمی با آقای مدیرکل. 
روزی که به واسطه قانون مجلس انقلابی که آن را 
اقدام راهبردی برای رفع تحریم ها می خوانند، رافائل 
گروسی شال و کلاه کرد و به ایران آمد و دیداری با 
صالحی داشت پارلمان انقلابی ناله و فغان سر داد که 
این دیدار خلف وعده دولت است و بوی دورزدن مصوبه 
ما از آن به مشام می آید. هرچند که البته خیلی ها آن 
اظهارات مجلسیان را هم نمایشی تعبیر می کردند، 
چراکه دیدار و تصمیمات آن روز با هماهنگی شورای 
عالی امنیت ملی بود. مدیرکل آژانس نگران از آنچه 
که با عنوان خروج از پروتکل الحاقی در ایران مطرح 
می شد به کشورمان آمده بود،چراکه یکی از اتفاقاتی 
که می توانست با این خروج رخ دهد پایان همکاری های 
ایران و آژانس و آغاز نوع جدیدی از فعالیت های 
هسته ای کشورمان بود. دولت روحانی که ناچار بود 
به واسطه کار مجلسیان در آستانه مذاکرات احیای 
برجام، هم تمهیدات بازگشت به برجام و البته بغرنج 
نشدن مسأله هسته ای ایران را در نظر بگیرد و هم 
روی مجلس را زمین نیندازد پس از دیدار با گروسی 
به جای قطع همکاری با آژانس از تمدید همکاری ها تا 
سه ماه دیگر با این نهاد سخن گفت و اینکه نه بازرسان 
آژانس قرار است اخراج شوند و نه اینکه دوربین های 
مراکز هسته ای خاموش. هرچند در سویی دیگر طبق 
مصوبه مجلس، غنی سازی بیشتر از تعهدات برجام 
در دستورکار قرار گرفت و روز به روز نیز بر مقدار آن 
افزوده می شد. با این حال با آمدن گروسی به کشور، 
نمایندگان مختلف مجلس یازدهم از تخلف دولت 
سخن گفتند و حتی از گروکشی برای عدم تصویب 
بودجه سال حرف زدند و مرتب از اقدام غیرقانونی 
دولت دم می زدند. بعد از این هم روز شماری این مهلت 
سه ماهه را راه انداختند و به محض به پایان رسیدنش 
گفتند که با توجه به عدم رفع همه تحریم ها، دیگر 
همکاری ایران و آژانسی در کار نخواهد بود و از این 
پس دوربین های مراکز هسته ای نیز خاموش می شود 
و چیزی از فیلم ها به دست بازرسان آژانس نمی رسد. 
نشان به آن نشان که محمد باقر قالیباف رئیس مجلس 
هم دراین باره اظهار کرد: »ما مصمم هستیم که قانون 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 
ملت ایران در زمان های مشخص و بر اساس مصوبات 
اجرا شود. فرصت سه ماهه آژانس تا اول خرداد ماه 
بود و بر این اساس آژانس بین المللی انرژی اتمی 
حق دسترسی به تصاویر و اطلاعات سازمان انرژی 
اتمی را ندارد.« یا علیرضا سلیمی نماینده مجلسی که 
می گفت:» بر اساس قانون باید کلیه تصاویر و فیلم هایی 
که توسط دوربین های سازمان انرژی اتمی ضبط شده 
است، پاک شود و انتظار ما از رئیس سازمان انرژی اتمی 
این است که هرچه سریع تر خبر دهد که فرصت آژانس 
تمام شده و ذخیره تصاویر و فیلم ها پاک شده است.« 
یا ذوالنور عضو کمیسیون امنیت ملی که گفته بود از 
سوم خرداد دوربین ها خاموش می شود و... این داستان 
اما بلاتکلیف ماند. تهدیدها و فشارها به دولت روحانی و 
وزارت خارجه و تیم هسته ایش ادامه داشت و مشخص 
نبود نوع فعالیت های هسته ای ایران به کدام سمت و 
سو می رود. دولت عوض شد، مذاکرات احیای برجام 
معلق ماند و غنی سازی و فعالیت های هسته ای ایران 
تداوم یافت. تا اینکه سرانجام مجموعه این موضوعات 
به واکنش آژانس اتمی منتهی شد. آژانس اعلام کرد: 
»بعد از توقف اجرای پروتکل الحاقی، دسترسی آژانس 
به اطلاعات درباره برنامه هسته ای ایران به شدت 
کاهش پیدا کرده است« و با توجه به تشکیل جلسه 
شورای حکام این موضوع تنها می توانست یک معنا 
بدهد بازگشت تحریم های بین المللی و البته دوباره 
خطرهایی که بعد از برجام کشور از زیر آن خود را 
رهانیده بود...                                                   ادامه صفحه آخر

قاضی زرگـــر رئیس دادگاه انقلاب اسلامی 
تهران درگذشت. زرگر آبان ماه ۱۳۹۹ جایگزین 
غضنفرآبادی در سمت ریاست دادگاه انقلاب 
اسلامی تهران شده بود. مرکز رسانه قوه قضائیه 
در این باره اعلام کرده است: »حجت الاسلام 
و المسلمین سید احمد زرگر، قاضی با سابقه 
و رئیس دادگاه انقلاب اسلامی تهران، دارفانی 
را وداع گفت. این قاضی با سابقه و خوشنام 
دادگستری، به دلیل ابتلاء به بیماری کرونا مدتی 
در بیمارستان خاتم الانبیاء تهران بستری بود. آن 
مرحوم از مبارزان دوران رژیم ستمشاهی بود که 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی در جهت گسترش 
عدالت و دفاع از حقوق مردم ردای قضاوت بر تن 
کرد و در طول سال ها حضور در دستگاه قضا 
و مسئولیت هایی که بر عهده داشت، همواره 
در مسیر انقلاب ثابت قدم بود. قاضی زرگر در 
آبان ماه سال گذشته جانشین حجت الاسلام 
و المسلمین غضنفرآبادی در سمت ریاست 
دادگاه انقلاب اسلامی تهران شده بود. وی 
همچنین ریاست شعبه ۳6 تجدیدنظر دادگاه 
انقلاب تهران و شعبه دوم دادگاه ویژه رسیدگی 
به جرائم اخلالگران و مفاسد اقتصادی را برعهده 
داشت. قاضی زرگر در دوران طولانی حضور در 
منصب خطیر قضاوت، پرونده های مهمی را مورد 
رسیدگی و صدور رأی قرار داد. قاضی زرگر در 
20 اردیبهشت سال 58 با حکم حضرت امام 
خمینی )ره(، حاکم شرع در زمینه مبارزه با 
مواد مخدر تهران شد و در سال 60 به سرپرستی 
دادسرای مبارزه با مواد مخدر تهران منصوب 
شد. این قاضی باسابقه طی سال های 70 تا 72 
جانشین دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر کل 
کشور نیز بود. قاضی زرگر همچنین از سال 7۳ 
تا ۹7 دبیری ستاد امر به معروف و نهی از منکر را 
برعهده داشت و یکی از مهم ترین دستاوردهای 
وی در این سمت تلاش برای تصویب قانون 
حمایت از آمران معروف و ناهیان از منکر بود. 
قاطعیت، شجاعت، تسلط بر امر قضا از صفات 

بارز این قاضی برجسته بود.«

گزارش

خبـــــر

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
طبق بسیاری از تحلیل ها به نظر می رسد 
که سفر الکاظمی در رابطه با چهار مساله 
مهم بوده و در این موارد با مسئولان 
ایرانی رایزنی کرده است. انتخابات عراق، انرژی، میانجیگری 
میان ایران و عربستان و میانجیگری میان ایران و آمریکا از 
جمله این موضوعات هستند. الکاظمی در این سفر تلاش 
می کند که طرف ایرانی را قانع کند تا صادرات گاز به همان 
حجم گذشته بازگردد و با توجه به تحریم های آمریکا و 
مشکل تبادلات مالی و بانکی با ایران، راه حل هایی برای 
پرداخت پول ایران ایجاد شود. از سوی دیگر بغداد تلاش 
می کند تا در مرحله بعدی دیداری میان وزیران خارجه ایران 
و عربستان برگزار کند و عربستان پیش از این پیشنهاد داده 
بود که حسین امیرعبداللهیان، به ریاض سفر کند اما مدعی 
شدند که  طرف ایرانی این مساله را نپذیرفت و خواستار سفر 
فیصل بن فرحان، وزیر خارجه سعودی به تهران شده است. 
همچنین وزیر خارجه ایران در حاشیه نشست بغداد گفت 
وگوهای مفصلی با نخست وزیر کویت انجام داد و طرف 
کویتی نیز دیدار مشابهی با وزیر خارجه سعودی داشت و این 
مساله مطرح شد که پیام میان دو طرف رد و بدل شد و این 
پیام ها و تماس ها منجر به ایجاد فضای مثبتی برای برگزاری 
نشست دوجانبه میان وزرای خارجه ایران و عربستان شده 
است. از سوی دیگر زمان زیادی به انتخابات عراق باقی نمانده 
که این رویداد نیز خود بسیار بحث برانگیز است. در راستای 
بررسی این مسائل، »آرمان ملی« گفت و گویی با احمد 
دستمالچیان سفیر پیشین ایران در لبنان داشته است که 

در ادامه می خوانید.
 مهم ترین اهداف سفر نخست وزیر عراق به تهران 

چه مواردی بود؟
الکاظمی در سفر به تهران بیشتر تمرکز خود را معطوف به 
توسعه روابط دوجانبه، بررسی مسائل منطقه، رفع تنش میان 
کشورهای منطقه و میانجی گری میان ایران و عربستان قرار 
داد. در این دیدار احتمالا در خصوص روند خروج نیروهای 
آمریکایی از عراق نیز صحبت هایی مطرح شده است زیرا 
مقرر شده است که این نیروها تا پایان سال جاری میلادی از 
عراق خارج شوند. مسائل مالی، اقتصادی و حوزه انرژی نیز 
به صورت مشخص در این نشست ها به بحث گذاشته شده 
است. موضوع دیگری که شاید در دیدار مقامات ایران و عراق 
مطرح شده است، موضوع انتخابات عراق است. طبیعی است 
که کشور عراق از همسایه و دوست خود در راستای هرچه 
بهتر برگزار شدن انتخابات مشورت بگیرد. اگر این گفت و گو 
صورت گرفته شده باشد و شائبه ها در این خصوص درست 
باشد در حد رایزنی و مشورت بوده و بعید به نظر می رسد که 

مساله خاصی مطرح شده باشد.
 در سال های گذشـــته همـواره شائبه هایی 
در خصوص دخالت ایران در انتخــابات عراق مطرح 
می شد، این شنیده ها تا چه میزان به واقعیت نزدیک 

است؟
این صحبـــت ها شایعاتی اســت که از سوی دشمنان 
کشورهای ایران و عراق مطرح می شود و به هیچ وجه صحت 
ندارد. ایران در گذشته هیچگاه در انتخابات عراق دخالت 
نکرده است و امروز نیز در انتخابات پیش رو دخالت نخواهد 
کرد. عراق یک کشور مستقل است که سرنوشت خود را به 
دست خود مشخص می کند و مردم این کشور به این بلوغ 
رسیده اند که اجازه دخالت کشورهای فرامنطقه ای را در 
امور خود ندهند. ایران نیز به عنوان یک کشور دوست در 
این مسیر در کنار آنها حضور دارد و به رای و نظر مردم عراق 
احترام کامل می گذارد. این قبیل شایعه سازی ها برای ایجاد 

تنش میان دو کشور است.
 پیام خاصی از سوی عربستان از طریق الکاظمی 
به تهران منتقل شده است؟ نظر شما در خصوص بیانیه 

کمیته 4 جانبه عربی چیست؟
ایران در سالیان گذشته همواره به دنبال این امر بوده است 
که با کشورهای منطقه رابطه بهتری داشته باشد. این سیاست 
در بدترین شرایط نیز از دستور کار ایران خارج نشده است. این 
کشورهای عربی بوده اند که در سال های اخیر با کوچک ترین 
فشار کشورهای غربی، علیه ایران موضع گیری کرده اند و 
خواستار اعمال فشار علیه ایران شده اند. کمیته 4 جانبه ای که 
در مصر تشکیل جلسه داد، یک جلسه تشریفاتی بوده است 
که تحت فشار آمریکا برگزار شده است زیرا امروز هم بحرین 
و هم عربستان گرفتار سیاست های خودخواهانه خود شده اند 
و عملا صلاحیت صدور بیانیه علیه کشورهای دیگر را ندارند. 
عربستان در سال های اخیر بارها سیاست های شکست خورده 
خود را تکرار کرده است و امروز ضرورت دارد تا مسیر مذاکره 
را در پیش گیرد و از سیاست های اشتباه گذشته خود دست 
بکشد. مطمئنا مسیر جبهه سازی علیه ایران شکست خواهد 
خورد. در این میان ایران از سیاست های صلح طلبانه خود 
نسبت به منطقه عدول نخواهد کرد و در گذشته نیز عدول 
نکرده است. این کشورهای عربی بوده اند که بدعهدی کرده اند 
و تحت فشارهای آمریکا در قاهره علیه ایران بیانیه صادر 
کرده اند. پس از بهار عربی، عربستان دچار توهم قدرت شده 
بود و تصور می کرد که می تواند بر منطقه حاکم شود و رهبری 
جهان عرب را به اختیار گیرد. این احساس زمانی بیشتر شد 
که مصر دچار مشکلاتی شد. در همین راستا آنها سیاست های 
تهاجمی را در پیش گرفتند. این امر سبب شد تا در سوریه و 
یمن به صورت مستقیم ورود کنند تا نفوذ خود را در منطقه 
بیشتر کنند و پایگاه های دیگری برای هم پیمانان غربی خود 
در منطقه ایجاد کنند که منجر به شکست آنها شد و تا همین 
چند روز پیش نیز در پاسخ به حملاتی که به مردم یمن کردند، 
تاسیسات آنها از سوی ارتش یمن هدف قرار گرفته است. 
عربستان به سمت ایجاد اتحادی قوی تر با رژیم صهیونیستی 
روی آورده و امروز تحرکات عربستان برای حفظ فشار بر ایران 
است و به صورت کامل با رژیم صهیونیستی و آمریکا هماهنگ 
است. این اقدامات در این راستا صورت می گیرد تا بتوانند 
اندکی از شکست های خود را در منطقه جبران کنند تا شاید 

بتوانند توازن را در منطقه ایجاد کنند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: شامگاه شنبه بود که 
رافائل گروسی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به منظور گفت وگو با رئیس جدید سازمان انرژی اتمی و 
مسائل مطروحه وارد تهران شد و روز گذشته نیز پس از 
دیدار و گفت و گویی دو ساعته با محمد اسلامی رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران به توافق رسید و طرفین از ادامه 
مذاکرات فنی در وین و سپس تهران خبر دادند. با این 
حال برخی معتقدند که حضور مدیر کل آژانس در تهران 
نشان دهنده این است که با تغییر دولت در کشورمان 
شاهد تعاملاتی جدید و جدی از سوی طرفین هستیم  و 
گروسی نیز بی تمایل به ارتباط هدفمند و درست با تهران 
نیست و سفر او به تهران را در فاصله کمتر از دو هفته 
به نشست بعدی شورای حکام می توان مثبت ارزیابی 
کرد. البته این سفر چندان بی واکنش هم نبوده، چراکه 
میخائیل اولیانوف نماینده دائم روسیه نزد سازمان های 
بین المللی در وین با انتشار پیامی در توئیتر این سفر را 
موفقیت آمیز توصیف کرده و آورده است: »بدون شک 
شورای حکام در نشست پیش رو که از روز دوشنبه آغاز 
می شود از این سفر و نتایج آن استقبال خواهد کرد.«  باید 
دید این سفر و توافق گروسی و اسلامی چه تاثیراتی در 

نشست آتی شورای حکام خواهد داشت. 
 تعامل با آژانس؛ احیای برجام 

احیای برجام دغدغه ای است که تقریبا اکثر طرفین 
توافق به دنبال آن هستند و از هر روندی که بتواند سریع تر 
منجر به توافق مجدد میان طرفین شود استقبال می کنند. 
این در حالی است که برخی اتفاقات و اظهارات باعث شده 
تا عده ای از تحلیلگران روند احیای توافق هسته ای را 
چالش بر انگیز  قلمداد کنند. اما آنچه هست عزم طرفین 
به خصوص ایران برای احیای برجام بر هیچ کسی پوشیده 
نیست. اما این رویکرد نیز نه شتاب زده و با عجله بلکه با 
طمانینه و در نظر گرفتن منافع ملی و مصالح ملت است. 
نوع نگاه دولت سیزدهم نسبت به برجام، مذاکرات و 
توافق نیز کاملا مشخص است و رئیسی و همراهانش 
درصدد برقراری مذاکرات، دستیابی به توافق، برداشته 
شدن تحریم ها و در یک کلام احیای برجام هستند. این 
مهم را می توان در اظهارات امیر عبداللهیان وزیر امور 
خارجه دید جایی که از مصوبه مجلس یازدهم در مورد 
برجام به عنوان مانعی بر سر راه مذاکرات احیای آن یاد 
کرد. چیزی که پیش از این حسن روحانی رئیس جمهور 
سابق و وزیر خارجه اش محمد جواد ظریف هم به آن 
اشاره داشتند که علت اصلی به نتیجه نرسیدن مذاکرات 
وین نیز همین مصوبه بود. از طرفی در شرایطی که 
اظهارنظرهای مختلفی در خصوص برجام، راه های احیای 
آن و زمان احتمالی هفتمین دور مذاکرات از سوی مقامات 
کشورهای عضو برجام صورت گرفته در بعد فنی نیز مساله  

ارتباط ایران با آژانس و چگونگی برخورد طی چند روز 
گذشته بسیار مطرح شده  است. در شرایطی که حدودا 
دو هفته دیگر نشست آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
وین برگزار خواهد شد. در همین راستا همانطور که از قبل 
گفته شده بود شامگاه یکشنبه رافائل گروسی مدیر کل 
آژانس به ایران سفر کرد تا در گفت و گو با مقامات مسئول 
چگونگی تعامل ایران و آژانس وارد تهران شد که در بدو 
ورود مورد استقبال بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی قرار گرفت. گروسی روز گذشته نیز به دیدار 
و گفت و گو با محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
پرداخت و در خصوص مسائل فنی  و بازدیدها از مراکز و 
دوربین ها به بحث و گفت و گو  پرداخت. برخی معتقدند 
سفر گروسی به تهران گمانه زنی های مغرضانه و جانبدارانه 
برخی کشورها در خصوص عملکرد ایران و تلاش برای 
صدور قطعنامه  احتمالی را با شکست مواجه کرده است. 
حال باید دید حضور گروسی در تهران و مذاکراتش چه 
میزان بر نشست آتی شورای حکام و نوع نگاه به  ایران 

تاثیر خواهد  گذاشت.
 مذاکره درحاشیه اجلاس وین 

محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران و 
رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
پس از دیدار و گفت و گو با یکدیگر در نشست خبری به 
اعلام مواضع و صحبت پیرامون مذاکرات دو ساعته خود 
پرداختند. رئیس سازمان انرژی اتمی با سازنده خواندن 

مذاکراتش با گروسی اعلام کرد که گروسی در آینده 
نزدیک برای ادامه مذاکرات مجددا به تهران می آید. 
محمد اسلامی در کنفرانس خبری مشترک با مدیرکل 
آژانس گفت: مذاکرات سازنده ای را انجام دادیم. مسائل 
فیمابین اساسا فنی است.  محمد اسلامی گفت: تفاهم 
کردیم در اجلاس آینده شرکت و در حاشیه اجلاس 
مذاکرات خود را ادامه دهیم. وی افزود: قرار شد مدیرکل 
آژانس در آینده نزدیک به تهران سفر و مذاکرات را با 
مقامات انجام دهد. وی همچنین از توافق برای تعویض 
کارت های حافظه دوربین های نظارتی خبر داد و  بیان 
کرد: قرار شد تیم فنی مربوطه بعد از توافق به ایران بیایند 
تا بتوانند اقداماتی را که باید برای دوربین ها به لحاظ فنی 
انجام بدهند را انجام و کارت های حافظه طبق روالی که 
طبق پادمان است و در ایران نگهداری و پلمب می شود 
همان جا کارت های قدیمی را پلمب کنند و کارت های 
جدید حافظه را در دوربین ها نصب کنند که روال جاری 
و طبیعی در سیستم نظارتی آژانس است. وی تاکید کرد: 
برای ایران آنچه حائز اهمیت  است، اعتمادسازی است 
و اینکه اعتماد متقابل بین ایران و آژانس وجود داشته 
باشد و آژانس طبق توافق در جهت پیشبرد برنامه های 
هسته ای ایران نقش موثرتری ایفا کند و به پیشرفت 

فناوری هسته ای ایران کمک کند.
 لزوم گفت وگو میان ایران و آژانس

مدیرکل آژانس  نیز بر لزوم گفت و گو میان ایران 

و آژانس در موضوعات مختلف تاکید کرد و گفت: این 
بازدید بسیار برای من مهم است چون بعد از روی کار 
آمدن دولت جدید در ایران است. این بدان معناست 
که ایران و آژانس باید با هم کار کرده و همکاری خود 
را گسترش دهند. رافائل گروسی از گفت وگوی مثبت و 
عمیقی که با محمد اسلامی داشته است قدردانی کرد و 
اظهار داشت: ما باید درباره مسائل مختلف با هم مذاکره 
و تبادل نظر داشته باشیم. مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی با اشاره به برگزاری کنفرانس عمومی آژانس 
ظرف کمتر از دو هفته دیگر در وین بیان کرد: این یکی از 
رویدادهای مهم در جهان است. خوشحال شدم شنیدم 
آقای اسلامی سرپرستی هیأت ایرانی را در این کنفرانس 
دارد و توافق کردیم ادامه مذاکرات را در وین ادامه دهیم و 
پس از آن من مجددا برای گفت وگوی سطح بالا با مقامات 
ایرانی به ایران برمی گردم. گروسی گفت وگوهای با هیات 
ایرانی در سازمان انرژی اتمی را مثبت ارزیابی کرد و ابراز 
داشت: همکاری مثبت میان ایران و آژانس برای ادامه 
عملیات تجهیزات فنی آژانس خیلی مهم است و این 
گارانتی مهمی برای ایران و جهان است تا توافقات مثبت 

بعدی ادامه یابد. 
 بیانیه مشترک

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی و رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران پس از دیدار و گفت و گو  با 
انتشار بیانیه ای مشترک بر گسترش همکاری های فنی 
ایران و آژانس در زمینه های مختلف هسته ای تاکید 
کردند. در این بیانیه آمده است: طرفین، روح همکاری 
و اعتماد متقابل و اهمیت تداوم آن و همچنین ضرورت 
رسیدگی به موضوعات فی مابین در فضایی سازنده و 
منحصرا فنی را مورد یادآوری و تاکید مجدد قرار دادند. 
در بخشی از این بیانیه آمده است: در چارچوب تعاملات 
و همکاری های موجود فی مابین، طرفین تصمیم 
گرفتند دیدارهای متقابل را در سطوح مرتبط تداوم 
دهند. در همین راستا، معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران  در حاشیه کنفرانس عمومی 
آژانس با مدیرکل دیدار خواهد کرد و مدیرکل نیز در 
آینده نزدیک به تهران سفر خواهد نمود تا مشورت های 
سطح بالا با هدف تقویت همکاری های میان ایران 
و آژانس در حوزه های مختلف و بحث در خصوص 
موضوعات فعلی مورد علاقه متقابل، با دولت ایران 
داشته باشد. به بازرسان آژانس اجازه داده می شود تا 
نسبت به سرویس فنی تجهیزات نظارتی مشخص شده 
و جایگزینی کارت های حافظه آنها که تحت مهر و موم 
مشترک در ایران نگهداری خواهند شد، اقدام نمایند. 
چگونگی و زمان انجام این اقدام، مورد توافق دو طرف 

قرار گرفت.

آرمان ملی- یاسمین طالقانی: پس از انتخابات ریاست جمهوری فعالیت 
علنی گروه های سیاسی به انتشار چند نامه و بیانیه درباره افغانستان، حمایت 
از احمد مسعود در پنجشیر و اظهارنظر درباره وزرای دولت سیزدهم محدود 
شده بود تا اینکه دیروز خبر رسید زلزله ای در حزب کارگزاران اتفاق افتاده است. 
استعفای تعدادی از اعضای اصلی این حزب خبری بود که از سوی فرزانه ترکان 
عضو شورای مرکزی این حزب که خودش هم استعفا داده، اعلام شد. ظاهرا 
شهربانو امانی و یدا... طاهرنژاد هم استعفا داده اند که این استعفاها هنوز مورد 
پذیرش قرار نگرفته است. فرزانه ترکان درباره چرایی استعفای خودش به برنا 
گفت: من به دلیل زاویه ای که با برخی سیاست های حزب کارگزاران خصوصا در 
انتخابات اخیر، پیدا کردم از عضویت در حزب کارگزاران استعفا دادم. او افزود: 
چند تن از افراد صاحب رای و بزرگان حزب هم علاوه بر من از عضویت در حزب 
کارگزاران استعفا دادند. ترکان تاکید کرد: مشکل ما در حزب و در جامعه بزرگتر 
یعنی اصلاح طلبان این است که با زاویه بسته خودشان و فقط به جهت اینکه 
در قدرت جایی داشته باشند، وارد سیاست شدند و به مشکلات جامعه نگاه 
کردند در صورتی که فکر می کنم برای حل مشکلات باید برنامه ریزی صورت 
می گرفت. او ادامه داد: باید اجازه دهیم که تفکرات و ایده های جدید قدرت را در 
دست بگیرند، وقتی ما خودمان منتقد دولتمردان و وزرا هستیم که چرا جوان 
گرایی نمی کنند قطعا در مورد افراد سیاسی هم باید این موضوع را باور داشته 
باشیم که جوان ها به واسطه ایده های نو می توانند به ما کمک کنند. این چهره 
سیاسی افزود: اگر قرار باشد که همیشه دبیر و رئیس ما و کمیسیون سیاسی ما 
همان افرادی باشند که ۱5 و 20 سال قبل بودند نمی توان تغییری حس کرد، 
چراکه این افراد هر کاری که بلد بودند و هرچه به ذهنشان رسیده تا امروز انجام 
داده اند، باید اجازه بدهیم که ایده های نو و جوان هایی که خلاق هستند بیایند 
و برنامه، کمک و راهکار ارائه بدهند. او در پایان گفت: حضور یا عدم حضور ما در 
سیستم قدرت در جامعه در شرایط فعلی به ما کمک نمی کند. فکر می کنم ما 
به یک اتاق فکر بسیار قوی بین بزرگان اصلاح طلب و بزرگان دلسوز این کشور 
احتیاج داریم، این اتاق فکر باید تشکیل شود و راهکارهایی را پیش بینی کند که 

در بین مردم پایگاه ایجاد کنیم. در شرایط امروز ما هم پایگاه اجتماعی مردم را از 
دست دادیم و هم دستمان از قدرت کوتاه است، با توجه به شرایط فعلی حضور 
نصف و نیمه ما در قدرت هم فایده ای نخواهد داشت، چراکه ابزار و لوازم کاری 
که می خواهیم انجام دهیم در قدرت از ما گرفته شده، باید اول از همه دنبال 

کسب پایگاه اجتماعی باشیم.
 جلسه کارگزاران برگزار شد

نکته قابل تامل این است که در کنار اخبار استعفای تعدادی از اعضای 
قدیمی حزب کارگزاران، ایسنا در روز گذشته نوشت که نخستین جلسه دوره 
جدید شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران برگزار شد. این جلسه که 
با حضور اکثریت اعضا در خانه موزه مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی برگزار 
شد، با انتخاب هیأت رئیسه سنی آغاز گردید. در ادامه، رئیس کنگره و رئیس 
دفتر ویژه کنگره گزارش خود را از برگزاری کنگره سراسری حزب کارگزاران 
سازندگی ایران که به صورت آنلاین برگزار شد، ارائه کردند. همچنین احکام 
نیمی از کرسی های شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران که در 
کنگره چهارم حزب انتخاب شده بودند، ارائه گردید. طبق اساسنامه، احکام 
اعضای اصلی به صورت دو ساله و اعضای علی البدل به صورت یک ساله ابلاغ شد. 
بررسی رویکردهای سیاسی و تشکیلاتی دوره جدید فعالیت حزب متناسب با 
شرایط متفاوت کشور از جمله مسائل مطرح شده در نخستین جلسه شورای 
مرکزی بود. همچنین اعضای شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران 
یاد و خاطره مرحوم آیت ا... هاشمی را گرامی داشته و بر لزوم توسل به روش و 

منش وی در شرایط پیچیده امروز تأکید کردند.
 جایگاه کارگزاران در اردوگاه اصلاح طلبی

از اظهارات فرزانه ترکان چنین بر می آید که گلایه او از همیشگی بودن 
دبیرکلی کرباسچی و نقش آفرینی مرعشی در این حزب بدون توجه به دیدگاه 
سایر ارکان حزب است. البته این نقش آفرینی تنها در درون این حزب نیست 
بلکه در میان اصلاح طلبان احزاب دیگر هم این گله از حزب کارگزاران وجود 
دارد که خودش را پدرخوانده و دارای نقش تصمیم گیر نهایی در این جریان 

می داند. اختلاف در اردوگاه اصلاح طلبی درباره این موضوع به دهه 70 باز 
می گردد که حامیان خاتمی سعی می کردند صف خود را از کارگزارانی ها و 
حامیان آیت ا.. هاشمی جدا کنند چراکه آنها را در نظام سرمایه داری تعریف 
می کردند و خودشان را تنها تلاشگران استقرار دموکراسی می دانستند. شرایط 
اما چنین باقی نماند و تغییرات فضای سیاسی سبب نزدیکی این دو طیف شد 
که می توان آنها را راست اصلاح طلب و چپ اصلاح طلب نامید. اوج این همراهی 
پس از انتخابات ریاست جمهوری 84 نمود داشت که تصمیم گرفتند با در کنار 
هم بودن، متحمل خسارات زیادی از دولت احمدی نژاد نشوند. در این میان 
نباید از نقش آیت ا... هاشمی غافل بود که سبب شد کارگزاران بیش از همیشه 
به اصلاح طلبان قدیمی نزدیک شوند و اصلاح طلبان منتقد هاشمی هم در صف 
اول حامیان او حضور پیدا کنند. در انتخابات ۹2 بار دیگر شکاف ها پدیدار شد 
چنانکه اصلاح طلبانی تاکید بر حمایت از عارف و کارگزاران اصرار به حمایت 
از روحانی داشت که در نهایت زور کارگزاران بر دیگر اصلاح طلبان غلبه کرد و 
روحانی به عنوان کاندیدای جریان اصلاحات مورد اقبال قرار گرفت. در انتخابات 
مجلس  و ریاست جمهوری اخیر هم باز کارگزاران مسیر متفاوتی را پیمود و 

سبب ناخشنودی طیف های دیگر جریان اصلاحات شد. 
 کارگزاران پدرسالار نیست

نکته قابل توجه اینجاست که اعضای کارگزاران نقش پدرسالاری را رد 
می کنند مانند فائزه هاشمی که مدت هاست در جلسات شورای مرکزی حضور 
پیدا نمی کند، می گوید:»کارگزارانی که چندین سال است تقریبا در جریان 
اصلاحات تصمیم گیر مؤثر نیستند، چگونه می خواهند نقش پدرسالاری را ایفا 
کنند. با این نظر موافق نیستم. درست است که وزرا یا معاونان بابا این حزب را 
تأسیس کردند و شعارها و اهداف حزب کارگزاران از تفکرات توسعه ای بابا بود، 
ولی به خاطر ندارم که بابا به آنها گفته باشد این کار را کنید یا نکنید، مگر اینکه 
خودشان مشورت می کردند و بابا هم نظر خودش را می گفت؛ این طور نبود که 
این حزب توسط بابا هدایت شود... اینکه کارگزاران نقش پدرسالارانه را در 
جریان اصلاحات بازی می کنند، درست نیست.« او حزب اتحاد را پدرسالار 
معرفی می کند و می گوید:» جریانی که پدرسالار است حزب اتحاد ملت است 
که نزدیک ترین به آقای خاتمی است. جریان اصلاحات را آقای خاتمی رهبری 
می کند و ایشان هم بیشتر تحت تأثیر نظرات و افکار این حزب است« به هر حال 
به نظر نمی رسد خبر استعفای چند عضو خللی در فعالیت های کارگزاران داشته 
باشد و این حزب که در طول دوران فعالیت خود با فراز و نشیب های زیادی 

مواجه بوده، این بار هم از این گردنه عبور خواهد کرد.

در حزب متهم به پدرسالاری این روزها چه می گذرد؟ 

استعفای سه عضو کارگزاران!
  امانی، طاهرنژاد و ترکان از حزب کارگزاران کناره گیری کردند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص برگ برنده 
اصلاح طلبان در شرایط فعلی اظهار کرد: برگ برنده اصلاح طلبان 
این است که در شرایط کنونی کشور چیزی به نام آنها رقم 
نمی خورد یعنی در حوزه های مدیریتی، اقتصاد، سیاست و 
فرهنگ و قوه قضائیه مقننه و مجریه همه یکدست هستند. 
محمدصادق جوادی حصار گفت: ؛ برگ برنده آنها این است 
که از دولت و قدرت بیرون هستند. وی در خصوص بازسازی 
جریان اصلاحات متذکر شد: این مسائل چیزی نیست که دو 
روزه به نتیجه برسد. اصلاح طلبان در حال مطالعه و بررسی 
هستند. بخشی از آن باید به حوزه مدیران اجرایی و بخشی باید 
به حوزه احزاب، بخشی به حوزه روشنفکران و تئوری پردازان 
جریان اصلاحی و منتقد اجتماعی منتقل شود. اینها مطالعات 
گسترده ای را می طلبد و کمتر از یکسال اگر نتیجه اعلام کنند 
فقط رفع تکلیف کرده اند. وی تصریح کرد: بدون تردید با یک 
سری از ریزش ها و خیزش ها در حوزه اصلاح طلبی مواجه 

خواهیم بود.

یک نماینده ادوار مجلس با اشاره به اهمیت سفرهای استانی 
رئیس جمهور اظهار داشت: هرچقدر مسئولان بتوانند فاصله 
خودشان را با مردم کمتر کنند، به نفع نظام و انقلاب است 
بنابراین مسئولان حتما باید به میان مردم بروند حتی اگر 
دست شان به لحاظ منابع مالی خالی باشد. غلامعلی جعفرزاده 
ایمن آبادی گفت: دولت آقای رئیسی هنوز کامل نیست. وقتی 
آقای رئیسی به سفر استانی انجام می دهد چه کسی باید 
موضوعات این سفر را پیگیری کند، وقتی استاندار و فرماندار 
شهرهای آن استان مشخص نشده اند. توصیه می کنم رئیس 
جمهور وقتی استاندار یک استان مشخص شد به آن استان سفر 
کند. وی با بیان اینکه مردم نسبت به قول های مسئولان با تردید 
می نگرند، افزود: معتقدم آقای رئیسی می تواند رویکردش را 
درباره سفرهای استانی تغییر دهد و برای حساب کشی از مدیران 
به استان ها بروند. در واقع یک روش جدیدی را در این حوزه 
دنبال کند. مردم این روزها گله می کنند که از مدیران حساب 

کشی نمی شود و آنها هر کاری بخواهند انجام می دهند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به بازدید سه ساعته 
رئیس قوه قضائیه از ندامتگاه دماوند اظهارداشت: تغییراتی را 
شاهدیم و روند رسیدگی ها در حال انجام است و این موضوعات 
نشان می دهد که رئیس دستگاه قضا، توجه خاصی به مراجعان 
به دستگاه قضا دارند؛ بیش آنکه به کارمندان قوه قضائیه داشته 
باشند، این رویه بسیار مثبت است. عبد ا... رمضان زاده بازدید 
سرزده رئیس قوه قضائیه از زندان ها را مثبت ارزیابی و گفت: 
زندانیان با مشکلاتی مواجه اند و هر کاری صورت بگیرد، 
کمک به زندانیان و خانواده هایشان است، نگاه ویژه به اشتغال 
زندانیان بسیار ارزشمند است و اگر هر قدم کوچکی برای تأمین 
مالی مددجویان و زندانیان انجام شود، قدم مثبتی است و باید 
از آن استقبال کرد. وی ادامه داد: از منبع موثق شنیدم آقای 
محسنی اژه ای به برخی پیام های خانواده های زندانیان امنیتی 
هم شخصا جواب دادند و باید از ایشان به خاطر رویه ای که در 
پیش گرفتند تشکر کرد. وی تصریح کرد: این اقدامات رئیس 

دستگاه قضا در شرایط فعلی می تواند کمک حال باشد.

 رئیسی برای حساب کشی 
 از مديران به

 استان ها برود 

 استقبال از نگاه ويژه 
 دستگاه قضا به 

مشکلات زندانیان

 اصلاح طلبان فرصت 
 بازنگری و بازسازی 

پیدا کرده اند
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